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Nyomtatott és online sajtó 
 

                   

Ki tudunk lábalni a bajokból 
2023. június 1. – Ádám Rebeka Nóra – Mandiner 

Minden kihívás ellenére itt vagyunk, a Kárpát-medencében a legnagyobb számú népességet a 

magyarok teszik ki, s jó esélyeink vannak arra, hogy leküzdjük a nehézségeket – vallja Potápi 

Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkár. A nemzeti összetartozás napja alkalmából 

beszélgettünk. – Beárnyékolja a nemzeti összetartozás napját a tény, hogy a szomszédos 

országban tartott népszámlálásokon kirajzolódott: drasztikusan fogy a magyarság. – Igen, a 

Kárpát-medence több országában megtartott népszámlálások eredménye alapján valóban azt 

látjuk, hogy a magyar népesség minden területen fogyott. Tudom, hogy ez bennünket nem 

vigasztal, de minden közép-európai nemzetiség a magyarokhoz hasonló arányú 

lélekszámvesztést mutat. Mindenképpen elemeznünk kell a számokat: meg kell vizsgálnunk, 

milyen tendenciák jellemzik a szórványt, a tömbmagyarságot, a városi lakosságot, a 

kistelepülésen élőket. A magyar nemzetpolitikának a jövőben mindent meg kell tennie azért, 

hogy e kedvezőtlen folyamat ütemét csökkentse, majd megállítsa, végül pedig pozitív irányba 

mozdítsa.  

(A cikk teljes terjedelmében a Mandiner 2023. június 1-i számában olvasható). 

 

Hivatalosan is megszületett a megállapodás 
2023. május 30. – Népújság 

Robert Golob kormányfő, valamint a magyar és az olasz nemzeti közösség országgyűlési 

képviselői, Horváth Ferenc és Felice Žiža május 25-én megállapodás aláírásával hitelesítették 

az együttműködést a kormány és a két őshonos nemzeti közösség között. A nemzeti közösségek 

gazdagítanak bennünket – emelte ki az elnöki palotában szervezett eseményen Robert Golob 

kormányfő múlt hét csütörtökön, a kormány és a két őshonos nemzeti közösség 

együttműködési megállapodásának aláírásakor. A kormányfő kifejtette, a jelenlegi koalíció és 

a kormány is tudatában van a két őshonos nemzeti közösséggel való együttműködés 

fontosságának. „Nem siettük el a megállapodás aláírását, mivel ezt nem indokolták és jelenleg 

sem indokolják napi politikai okok, de mégis világossá szeretnénk tenni, hogy hosszú távon 

támogatjuk a nemzeti közösségeket” – mondta a kormányfő. A megállapodás stabil kerettel, 

konkrét oktatási, gazdasági, kulturális és nyelvhasználati pontokkal biztosítja az olasz és a 

magyar nemzeti közösség további fejlődését – hangsúlyozta Golob, majd kifejtette, a 

megállapodás aláírásáig is konkrétan és jól együttműködött a kormány számos területen a két 

nemzeti közösséggel, ez pedig példaértékű lehet a szomszédos országok számára is. 
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Egyre népszerűbbé válik, 7500 látogatót vonzott az egész Háromszéket 

megmozgató SepsiBook irodalmi fesztivál 
2023. május 31. – Krónika 

Az írott kultúra és a könyves találkozások ünnepévé vált a SepsiBook, amelyet második 

alkalommal szerveztek meg: május utolsó hétvégéjén a Sepsi Arénában várta az érdeklődőket 

négy napon keresztül a kortárs irodalmi fesztivál és könyvvásár. A könyvvásáron 31 hazai és 

magyarországi kiadó kínálta a köteteket, a kulturális programok három helyszínen, a 

Porondon, a Köröndön és a Konferenciateremben zajlottak. A tinédzsereknek a vagány 

Grundot, a gyerekeknek pedig a csodaszép játSZÓteret rendezték be. A négy nap alatt 7500 

karszalagot osztottak ki az egyébként ingyenes rendezvényen – idézte Kovászna megye 

Tanácsának közleménye a szervezők keddi sajtótájékoztatóján elhangzottakat. Az évezred 

elején az tűnt a leglogikusabb forgatókönyvnek, hogy pár év múlva a hagyományos 

könyvkiadás megszűnik, ehhez képest ezen a hétvégén ennek ellenkezőjét tapasztaltuk – utalt 

Kemény István költő nyitóbeszédére Tamás Sándor, Kovászna Megye Tanácsának elnöke. 

 

Tanasă: Az AUR számára elfogadhatatlan a magyar tisztségviselők viszonyulása a 

szomszédos Romániához 
2023. május 31. – Bihari Napló 

Elfogadhatatlannak nevezte szerdai sajtótájékoztatóján a Románok Egyesüléséért Szövetség 

(AUR) képviselője, Dan Tanasă a magyarországi tisztségviselők romániai látogatásainak 

„problémáját”. Az ellenzéki politikus a pártja nevében „a kérdés tisztázására” szólította fel az 

államfőt és a kormányt. „Az AUR folyamatosan jelezte, hogy magánlátogatások ürügyén 

Magyarország államfője és más budapesti tisztségviselők revizionista, Romániával szemben 

ellenséges és a románok méltóságát sértő akciókat hajtanak végre román területen” - jelentette 

ki a sajtótájékoztatón. Tanasă kifogásolta, hogy a bukaresti hatóságok mindössze „banális 

tiltakozó állásfoglalásokkal” reagáltak a magyarországi politikusok Romániában elhangzó 

üzeneteire. „Számunkra teljesen elfogadhatatlan a magyar tisztségviselők viszonyulása a 

szomszédos Romániához. Mélységesen sértőek Magyarország államfőjének üzenetei, és úgy 

gondoljuk, hogy az állam első embereinek, Klaus Iohannis elnöknek, Ciucának, Ciolacunak (...) 

reagálniuk kell” - mondta Tanasă.  

 

Böjte Csaba a kantai Szentháromság templomban tart szentmisét 
2023. május 31. – maszol.ro 

Június elsején szentmisét tart Böjte Csaba atya a kantai Szentháromság római katolikus 

templomban, majd okleveleket osztanak ki a Dévai Szent Ferenc Alapítvány szakképzésen 

átesett végzőseinek. Az eseményen Csák János, Magyarország kultúráért és innovációért 

felelős minisztere is jelen lesz, aki az ősszel induló kézdivásárhelyi szakoktatásról is beszámolt. 

Magyarországi kormánytámogatás révén újult meg Kézdivásárhely egyik legrégebbi 
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https://kronikaonline.ro/kultura/egyre-nepszerubbe-valik-7500-latogatot-vonzott-az-egesz-haromszeket-megmozgato-sepsibook-irodalmi-fesztival
https://kronikaonline.ro/kultura/egyre-nepszerubbe-valik-7500-latogatot-vonzott-az-egesz-haromszeket-megmozgato-sepsibook-irodalmi-fesztival
https://www.erdon.ro/romania/2023/05/tanasa-az-aur-szamara-elfogadhatatlan-a-magyar-tisztsegviselok-viszonyulasa-a-szomszedos-romaniahoz
https://www.erdon.ro/romania/2023/05/tanasa-az-aur-szamara-elfogadhatatlan-a-magyar-tisztsegviselok-viszonyulasa-a-szomszedos-romaniahoz
https://maszol.ro/belfold/Bojte-Csaba-a-kantai-Szentharomsag-templomban-tart-szentmiset
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műemléképülete, a kantai minorita rendház. Az óriási épületet a római katolikus egyház a Böjte 

Csaba által vezetett Dévai Szent Ferenc Alapítvány ügykezelésébe adta át, a szervezet pedig 

azon volt, hogy azt élettel töltse meg. Több lehetőség felmerült, amelyekből végül a veszprémi 

SZC SÉF Vendéglátás-Turizmus Technikum és Szakképző Iskola kihelyezett képzése lép életbe 

ősztől kezdődően. Ez azt jelenti, hogy a céhes városban nívós pincér, szakács, cukrász és 

panzióvezetői képzések indulnak, a kezdeményezők ugyanis úgy ítélik: óriási potenciálja van a 

háromszéki turizmusnak, szükség van jól képzett szakemberekre. 

 

Eljárást folytat a DNA Soós Zoltán marosvásárhelyi polgármester ellen 
2023. május 31. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Vizsgálatot folytat Soós Zoltán, Marosvásárhely polgármestere ellen az Országos 

Korrupcióellenes Ügyészség (DNA) a városházán foganatosított alkalmazások ügyében. Az 

eljárás tényét maga az elöljáró hozta nyilvánosságra szerdán közösségi oldalán posztolt 

bejegyzésében. A 2020-ban polgármesterré választott Soós úgy fogalmaz: „a nyomásgyakorlás 

és a politikai játszmák napirenden vannak”, és mivel mindig is átláthatóságot ígért, tájékoztatni 

kívánja minderről a választópolgárokat. Az elöljáró ismertetése szerint május 30-án a DNA 

marosvásárhelyi területi szolgálatának ügyészei arról tájékoztatták, hogy vizsgálat folyik ellene 

egy olyan ügyben, amely „a marosvásárhelyi városháza néhány alkalmazottjának hivatali 

státuszát érinti”. „A tudomásomra jutottakat figyelembe véve együttműködést és 

átláthatóságot tanúsítok, és meggyőződésem, hogy az állami intézmények becsületesen végzik 

feladataikat, anélkül, hogy politikai vagy egyéb nyomásnak engednének” – írta bejegyzésében 

Soós Zoltán. Az elöljáró közölte még, 2020-tól tudta, hogy a polgármesteri ciklus nem lesz 

könnyű. „Ezt azonban már az eskütételkor feltételeztem, és elhatároztam, hogy becsülettel 

képviselem Önöket” – olvasható a polgármester posztjában. 

 

Megemlékezés a nemzeti összetartozás napján Csíkszeredában  
2023. május 31. – szekelyhon.ro 

A hagyományos őrségállás Csíkszeredában a Székely Hadosztály emlékműnél június 3-án, 

éjfélkor kezdődik és június 4-én éjfélkor zárul. Ez idő alatt bárki megemlékezhet hőseinkről, 

elhelyezheti mécsesét, virágját, koszorúját. A nemzeti összetartozás napján, vasárnap a Fodor 

Ház előtti Székely Hadosztály emlékműnél 18 órától a Csíkszentsimoni Ifjúsági Zenekar nyitja 

az eseményt az alkalomhoz illő dalokkal. Az ünnepélyes zászlófelvonás a Csíkszéki Mátyás 

Huszáregyesület közreműködésével történik, majd csendes koszorúzás és harangzúgás zárja.  

       
Nem változik a vágsellyei magyar ovisok létszáma 
2023. május 31. – ma7.sk  

A környékbeli falvakból írattak több gyermeket a vágsellyei Pázmány Péter magyar óvodába. 

Az intézmény kibővített kapacitással működik. Tizenegy óvodást írattak be a szülei a májusi 

hónapban a vágsellyei Pázmány Péter óvodába. Az intézmény az alapiskola mellett, közös Fe
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https://szekelyhon.ro/aktualis/megemlekezes-a-nemzeti-osszetartozas-napjan-csikszeredaban
https://ma7.sk/oktatas/nem-valtozik-a-vagsellyei-magyar-ovisok-letszama
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igazgatással működik. Hamar Mónika igazgató elárulta, tizenegy kis óvodás ballag el az idén, 

így a létszám nem változik majd a jövő tanév kezdetén. Sajnos azonban a ballagó óvodásoknak 

csak a fele megy magyar iskolába, az asszimilálódó környezet és a városi közeg megteszi a maga 

hatását. Az intézmény fenntartója a májusi hónap első felét határozta meg a beíratási 

folyamathoz, de az egész hónap folyamán beadhatták a szülők a kérvényt. A beíratott 

gyermekek közül sokan érkeznek a környező falvakból – a járási székhely egyetlen magyar 

óvodája ugyanis gyűjtőintézmény. Ide járhatnak a vághosszúfalui és vágtornóci gyerekek is, 

hiszen ezekben a falvakban nincs óvoda. Annak ellenére, hogy a vágsellyei magyar óvoda szép 

környezetet, biztos alapokat nyújt, mégis sok környékbeli magyar család adja szlovák óvodába 

gyermekét. Pár évvel ezelőtt egyfajta trend volt az, hogy ennek ellenkezője történt, vagyis 

szlovák gyerekeket írattak be a jól felszerelt magyar óvodába, és amíg a kapacitás megengedte, 

felvették őket – magyarázta Hamar Mónika. 

 

Létezhet a Most-Híd 2023? Érvényes volt a május 18-ai kongresszus? 

Furcsaságok az új vegyespárt alakulása körül 
2023. május 31. – ma7.sk  

Május 18-án Sólymos László és néhány egykori párttársa Pozsonyban bejelentette a Most-Híd 

2023 párt létrejöttét. Az első hírek arról is beszámoltak, hogy az elnevezésben szereplő „2023”-

as jelzőt Sólymosék igazából nem kívánják használni, az csak azt a célt szolgálja, hogy a 

Belügyminisztérium bejegyezze az új pártnevet. Meglepő, hogy egy pártelnök kendőzetlenül 

beszél arról, egyik lépésük csak a törvény megkerülését, kijátszását szolgálja. A kis furcsaságok 

mögött azonban általában nagyobb furcsaságok is meghúzódnak, így a rendelkezésre álló 

információk alapján megvizsgáltuk, vajon a Most-Híd 2023 párt létrehozása legális, jogszerű 

keretek között történt-e ez év május 18-án? A kérdésre adott válasz egyértelműen „nem”, s 

kétséges az is, hogy az új pártot létrehozni szándékozó politikusoknak vajon lesz-e elég idejük, 

hogy június 9-éig jogszerű alapokra helyezzék a Most-Híd 2023 működését. Ekkor tervezi 

ugyanis a parlament elnöke hivatalosan is kihirdetni az előrehozott választások időpontját. Ezt 

követően viszont a választásokon indulni szándékozó pártok szerkezetében már semmilyen 

jogi természetű változásra nem kerülhet sor. 

 

 

Forró Krisztián a közszolgálati rádióban: A Szövetség önálló választási listával 

indul 
2023. május 31. – ma7.sk  

Forró Krisztián, a Szövetség elnöke volt szerdán a közszolgálati Szlovák Rádió "Otvorene s 

Annou Vargovou" című műsorának vendége. A pártelnök a beszélgetés elején a műsorvezető 

számára is egyértelműsítette, hiába akarják néhányan úgy feltüntetni, hogy a Szövetség pártból 

távozott a Most-Híd platform, erre nem került sor. A platform tagjainak 85 százaléka továbbra 

is a pártban dolgozik, ahogy a 17 megyei képviselőből is 12 megválasztott jelölt. Jelenleg pedig 

zajlik a pártstruktúrák feltöltése a platform tagjaival.  Forró egyúttal elmondta, számára is 

szomorú tény, hogy néhány politikus távozott a Szövetségből, de a közös munka a közösség 
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érdekében tovább zajlik. A műsorvezető kérdésére azt is elmondta, azért akarták, hogy Gyimesi 

György is a listájukon induljon, mert minél szélesebb magyar együttműködést akartak elérni 

politikai szinten. Forró kiemelte, korábban is voltak nézetkülönbségek a párton belül egy-egy 

kérdés tekintetében, de ez egy olyan párt esetében, amely egy egész közösséget akar képviselni, 

teljesen normális. Ennek ellenére a céljuk az együttműködés, hogy közös erővel a magyar 

közösség számára megfelelő körülményeket teremtsenek a régióban. 

 

Sólymos: Összefogtunk Dzurindával, mert nagyobb a káosz, mint Mečiar után 
2023. május 31. – Új Szó, bumm.sk  

Az utóbbi évek voltak a legnehezebbek Szlovákia újkori történetében, miközben minden idők 

két leggyengébb kormánya volt hatalmon, az eredmény pedig akkora káosz, amilyen legutóbb 

Vladimír Mečiar kormányzásának végén volt. Ezért döntött úgy a parlamenten kívüli Híd, hogy 

összefog Mikuláš Dzurinda parlamenten kívüli Modrí–ES pártjával, és hasonló változást kínál 

fel, mint amilyen 1998-ban bekövetkezett – jelentette ki Sólymos László, a Híd 2023 elnöke. 

Rámutatott, hogy újra kell indítani az ország gazdaságát, konszolidálni az államháztartást és 

az államigazgatást, amit értelmetlen személycserék bénítottak meg. „Az elmúlt három évben 

egyes miniszterek teljesen felforgatták a tárcáikat, olyan embereket dobtak ki, akik 10-15 éve 

vagy még régebben dolgoztak ott és óriási tapasztalataik voltak” – jelentette ki Sólymos. 

Hozzátette, teljesen normális dolog lenne, ha egy új kormány bizonyos mértékig az előző 

eredményeire támaszkodna, például egy-egy autópálya-szakasz megépítése tovább tarthat, 

mint egy kormányzati ciklus. „Teljes egészében változtatni kell a politikai kultúrán. Azzal nem 

jutunk messzire, amit ez a politikai garnitúra hozott” – mondta Sólymos. Meggyőződése szerint 

a politikai ellenfeleikkel is képesek lesznek konstruktív párbeszédet folytatni. „Vagy 

visszatérünk a normális politizáláshoz és képesek leszünk tisztességes párbeszédre akkor is, ha 

eltérőek a nézeteink, vagy marad ez a káosz” – folytatta a Híd elnöke. 

 

Júniusban indul a kompközlekedés Dunaradvány és Neszmély között 
2023. május 31. – felvidek.ma  

Az elmúlt napokban tartotta meg az Ister-Granum EGTC a közgyűlését, melyen elfogadásra 

került a szervezet 2022. évi pénzügyi beszámolója, 2023-as munkaterve, de mindenekelőtt 

Nagy Péter igazgató beszámolt a határon átnyúló önkormányzati társulás pályázatairól. Az 

EGTC szlovákiai partnerként vesz részt a Dunaradvány és Neszmély közötti kompösszeköttetés 

megvalósításában. A beruházás minden eleme elkészült. Megépült a magyarországi, szlovákiai 

rámpa, a kiszolgálóépületek, illetve a Magyar Közút Zrt., mely a továbbiakban az üzemeltetést 

végzi, beszerezte a kompot, amely nyolc személygépkocsi szállítását tudja majd biztosítani egy-

egy alkalommal. Mivel Nyitra megye – az útkarbantartó vállalatán keresztül – a   oldalon 

vállalta három munkatárs alkalmazásával a kikötő üzemeltetését, az utolsó akadály is elhárult 

az az átkelő üzembe helyezése elől. 
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Költözik a Magyar Szó nyomdája 
2023. május 31. – Magyarszo.rs 

Azért nevezhető örömtelinek e nap, mert egy nagyon hosszú folyamatnak látszik már a vége, 

jelentette ki Újvidéken a Magyar Szó Lapkiadó Kft. Forum nyomdája telepi üzemrészlegének 

bejárását követően Pásztor István, a tartományi képviselőház elnöke, a Vajdasági Magyar 

Szövetség vezetője, akit Erdődi Edvina, a Magyar Szó megbízott igazgatója és a cég vezetősége 

fogadott. Lapkiadónk abból az alkalomból látta vendégül a politikust, hogy az új 

nyomdacsarnok kiépítési munkálatai hamarosan befejeződnek, amikor is megkezdődik a 

nyomdagépek áttelepítése a Vojvoda Mišić utca 1. szám alatti székházból az újonnan kiépített, 

a Laza Nančić 47. szám alatti korszerű nyomdacsarnokba. Ezzel a Magyar Szó Lapkiadó Kft. 

Forum nyomda üzemrészlegeinek régóta tervezett egységesítése megvalósul. 

 

Gálaműsor Zentán 
2023. június 1. – Magyarszo.rs 

Szerda este a zentai Royal Hotel báltermében a Thurzó Lajos Művelődési- Oktatási Központ 

megtartotta hagyományos évadzáró ünnepségét.  A látogatók a Thurzó Lajos Művelődési-

Oktatási Központ keretein belül tevékenykedő szakcsoportok előadásait tekinthették meg. Az 

intézmény számára mindig is nagyon fontos volt a magyar néptánc és a néphagyományok 

ápolása. A fellépő diákok és szakcsoportok az előző iskolaévben is rengeteg energiát fektettek 

a munkába. Gyermeki lelkülettel igyekeztek megismerkedni a számukra is ismeretlen 

dallamokkal és tánclépésekkel. 

 

Ajándék a Thurzó Lajos Általános Iskolának 
2023. május 31. – Magyarszo.rs 

Hétfőn délelőtt Zentán a Tiszapart – Alvég helyi közösségben, a Bolyai Farkas Alapítvány egy 

könyvcsomagot és egy interaktív táblát adott át a Thurzó Lajos Általános Iskola igazgatójának, 

Tandari Ferencnek. Vatai Zsuzsanna, a Bolyai Farkas Alapítvány igazgatóbizottságának elnöke 

adta át ünnepélyesen az ajándékcsomagot, majd elmondta, hogy 2005-ben hozták létre az 

alapítványt azzal a céllal, hogy támogassák a magyarul tanuló tehetségeket. – Megalakulásunk 

óta folyamatosan gyűjtjük a könyveket, amelyeket adományként kaptunk magánszemélyektől, 

civil szervezetektől és intézményektől. Úgy gondoltuk, hogy egy iskola könyvtárában jobb 

helyen lennének, mint nálunk. A Thurzó Lajos Általános Iskolának kínáltuk fel ezt a 

lehetőséget, ők nagy örömmel fogadták a kezdeményezésünket. Összesen 512 könyvet 

tartalmaz ez a csomag, amelyben vannak házi olvasmányok, képzőművészeti szakkönyvek, 

angol nyelvű könyvek, valamint szépirodalmi kötetek is. Úgy vélem, nemcsak a gyerekek, 

hanem a tanárok is használhatják majd őket. Egy interaktív táblával is megajándékoztuk az 

iskolát. 
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https://www.magyarszo.rs/hu/5250/vajdasag_ujvidek/286869/K%C3%B6lt%C3%B6zik-a-Magyar-Sz%C3%B3-nyomd%C3%A1ja-magyar-sz%C3%B3-Forum-Nyomda.htm
https://www.magyarszo.rs/hu/5251/vajdasag_zenta/286905/G%C3%A1lam%C5%B1sor-Zent%C3%A1n-zenta.htm
https://www.magyarszo.rs/hu/5249/vajdasag_zenta/286874/Aj%C3%A1nd%C3%A9k-a-Thurz%C3%B3-Lajos-%C3%81ltal%C3%A1nos-Iskol%C3%A1nak-zenta-adom%C3%A1ny.htm
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Biztosan a cél felé 
2023. május 31. – Magyarszo.rs  

Folytatódhat a zentai Petőfi Sándor Általános Iskola nyílászáróinak cseréje. Gordán Kolos 

igazgató a napokban írta alá a tartományi képviselőházban a 3,5 millió dináros támogatásról 

szóló szerződést. Megkeresésünkre az igazgató elmondta, hogy ez egy nagyon hosszú lefolyású 

projektnek az újabb fejezete. Az ablakok cseréje több mint tíz évvel ezelőtt kezdődött el, amikor 

két tanterem kapott új nyílászárókat. Innen folytatták a munkát két évvel ezelőtt. Ahogyan 

fogalmazott, akkor szerények voltak, egymillió dináros támogatást igényeltek, ebből az 

összegből végül négy tanteremben cserélték ki az ablakokat. Tavaly újabb egymillió dináros 

támogatást kaptak, és további négy tanteremben cserélték le a nyílászárókat.

             
ORFK: több mint tizenkétezren érkeztek Ukrajnából szerdán 
2023. június 1. – MTI, hirado.hu, Kárpátalja.ma 

Az ukrán-magyar határszakaszon 5835-en léptek be Magyarországra szerdán, a román-magyar 

határszakaszon belépők közül pedig 6196-an nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából érkeztek - 

tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) csütörtökön az MTI-t. A beléptetettek 

közül a rendőrség 48 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító igazolást, amely 

harminc napig érvényes. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az Országos Idegenrendészeti 

Főigazgatóság tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a végleges okmányok 

beszerzéséért - áll a közleményben. 

 

Zajlanak a munkálatok a Bethlen Gábor Líceum új épületében 
2023. május 31. – karpat.in.ua, Kárpátalja.ma, karpataljalap.net 

A Beregszászi Bethlen Gábor Magyar Gimnázium 32 évvel ezelőtt, 1991. szeptember 1-jén 

nyitotta meg kapuit a diákok előtt. Az eltelt három évtized során számos változáson ment 

keresztül az intézmény, amely az oktatási reform következtében 2021-től már Beregszászi 

Bethlen Gábor Líceum néven működik tovább, legfontosabb célja azonban ma is a tudás és 

kultúránk maradéktalan átadása. Ahhoz viszont, hogy megfelelő legyen az oktatás színvonala, 

elengedhetetlen az infrastrukturális fejlesztés is. Több évtizedes projektjüket a magyar 

kormány karolta fel és több mint egymilliárd forintos támogatást biztosított az intézmény új 

épületegyüttesének elkészítésére. 

 

MCC szülők akadémiája - Digi dili? van kiút! 
2023. május 31. – karpat.in.ua 

Napjainkban a szülőknek talán sokkal több dologra kell odafigyelniük, mint valaha, hiszen az 

általános nevelési vagy akár étkezési kérdések mellett egyre nagyobb hangsúlyt kap az a kérdés, 

hogy mikor is lehet egy gyereknek digitális eszközöket adni. Többek között ez is téma volt a 

Mathias Corvinus Collegium soron következő programjának, amelyre Fegyverneki Gergőt, 

magyarországi média szakembert hívták meg, hogy adjon hasznos tippeket az MCC szülők 
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https://www.magyarszo.rs/hu/5249/vajdasag_zenta/286877/Biztosan-a-c%C3%A9l-fel%C3%A9-zenta-fejleszt%C3%A9sek-%C3%A1ltal%C3%A1nos-iskola.htm
https://karpatalja.ma/kitekinto/magyarorszag/orfk-tobb-mint-tizenketezren-erkeztek-ukrajnabol-szerdan-2/
https://life.karpat.in.ua/?p=149362&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=149394&lang=hu
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akadémiáján. A programnak ezúttal is a beregszászi Arany Páva adott otthont, ahol a szülők 

kérdezhették az előadót. A konferencia legfőbb célja az volt, hogy közösen járják körül az 

internet előnyeit és hátrányait, hiszen mind a kettőből akad szép számmal, vélekedett a 

szakértő. 

 

A Tulipán Tanoda Magyar Népművészeti Iskola zárókoncertje Nagyszőlősön 
2023. május 31. – Kárpátalja.ma 

Május 31-én Nagyszőlősön, a Perényi Zsigmond Középiskolában rendezték meg a Tulipán 

Tanoda Magyar Népművészeti Iskola helyi zárókoncertjét. A programsorozat 10 fő helyszínen 

valósul meg közel 2000 gyermek részvételével. Nagyszőlősön 100 tanuló táncolta el az 

összetartozás táncát. A rendezvényt Kepics Anzselika, a Tulipán Tanoda igazgatója nyitotta 

meg. Szeretettel üdvözölte az eseményen megjelent dr. Bodnár Zsoltot a beregszászi magyar 

konzulátus képviseletében, Nyibilevics Mónikát, a Nagyszőlősi Perényi Zsigmond Középiskola 

jövendőbeli igazgatóasszonyát, Milován Sándort, a KMKSZ jelenlegi tiszteletbeli elnökét, az 

egyházak képviselőit, az egybegyűlteket. 

 

Pünkösdi családi nap Tiszacsomán 
2023. május 31. – karpat.in.ua, karpataljalap.net 

A gyermeknap ünneplése a beregszászi járási Tiszacsomán már több mint húszéves múltra 

nyúlik vissza. A háború kitörése előtt alig ezer főt számláló településen mindig nagy hangsúlyt 

fektettek a közösséget összekötő, azt építő jellegű programokra. Két évvel ezelőtt a helyi 

szervezetek példaértékű összefogásának köszönhetően – a koronavírus-járvány miatt 

bevezetett korlátozó intézkedések enyhítésével – a falu apraját-nagyját megszólító 

gyermeknapot sikerült lebonyolítani.  

 
Soós Mihály továbbra is az MNMI igazgatója 
2023. május 30. – Népújság 

Azután, hogy a Magyar Nemzetisági Művelődési Intézet (MNMI) Tanácsa, illetve kollektívája 

is pozitívan értékelte a jelenlegi igazgató, Soós Mihály pályázati anyagát, ezt keddi ülésén 

egyhangúlag megtette az MMÖNK Tanácsa is és további ötéves időszakra az MNMI 

igazgatójának nevezte ki. A régi-új igazgató az ülésen bemutatta az ötéves időszak programját, 

amely nagy vonalakban az eddigi tevékenységeket öleli fel, és előretekintve a különböző 

területek szakmai vezetőinek hiányával küzd. Ahogy kifejtette, az elmúlt időszakban, leginkább 

a járvány hatására számos művelődési egyesület szűnt meg a vidéken, jelenleg 4–5 egyesület 

tevékenykedik erőteljesebben, míg további 2–3 még mindig küzd, de kevés aktivitást mutat. 

Elmondása szerint azonban előrelépés tapasztalható az oktatási intézményekben, ahol 

tánccsoportok, citeraegyüttes is működik. Kifejtette, remélhetőleg ez utánpótlást jelent majd 

az egyesületek számára is.  
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https://karpatalja.ma/kultura/a-tulipan-tanoda-magyar-nepmuveszeti-iskola-zarokoncertje-nagyszoloson/
https://life.karpat.in.ua/?p=149403&lang=hu
https://nepujsag.net/nemzetiseg/14353-%C3%BAjra-so%C3%B3s-mih%C3%A1ly-az-mnmi-igazgat%C3%B3ja.html
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Tivadar Rozália hímzőkiállítása: szeretettel és lélekkel 
2023. május 30. – Népújság 

A Göntérházi Hetés Kultúregyesület hímzőszakköre szombaton délután a helyi faluotthonban 

kiállítással tisztelgett a 91 éles Tivadar Rozália, a szakkör legidősebb tagja előtt. Rozi néni 

számtalan szebbnél szebb alkotása a hétvégén volt megtekinthető. – Tivadar Rozália gyönyörű 

alkotásaiban egyaránt megtalálható a pontosság és a szépre törekvés. De ami a legfontosabb, 

rengeteg szeretet van mögöttük. Utóbbihoz kétség sem fér, hiszen odaadó munkásságáról több 

száz terítő, vánkos, dísz- és használati tárgy tanúskodik, amelyek szorgos kezei alól kerültek ki 

az elmúlt évtizedekben. Rozika néni több mint 70 éve hímez, és a hímzés iránti szeretete így túl 

a 90. évén sem lankad. Számára a hímzés elsősorban kikapcsolódás, számunkra viszont a 

munkássága sokkal több ennél – monda köszöntőbeszédében Gerebic Betina, a Hetés 

Kultúregyesület elnöke. Kiemelte, hogy ezen tevékenysége értékmentés is, a munkájával élteti 

nagyanyáink és dédanyáink hagyatékát, valamint tanácsaival és kitartásával ösztönzi a 

fiatalságot is, hiszen még mindig aktívan hímez. 

  

Elnapolták az áremelést 
2023. május 30. – Népújság 

Marác Község Tanácsa keddi ülésén elhalasztotta a kommunális hulladékgyűjtés és -szállítás 

(kötelező gazdasági közszolgálat) árának módosítását, tervezett 25 százalékos emelését június 

1-jével, melyet a Saubermacher Komunala szolgáltató nyújtott be megerősítésre. A szolgáltatás 

árkalkulációja egyebek közt tartalmazza a hulladékkezelést és a visszamaradt anyag 

deponálásának díját is. Az utóbbit ugyan a CEROP regionális hulladákkezelő központ végzi 

Puconcin, de a tétel a két szolgáltató egységes számláján szerepel. Mint az ülésen elhangzott: 

az árváltozásról a tanács akkor dönt, ha ismeri az áralakulás és az értékelés módját. 

 

Muravidéki Kutatói Díj Soós Peternek 
2023. május 30. – Népújság 

Soós Peter „A Sokol, az Orel és a Levente mozgalom a Muravidéken” című mesterdiplomájával, 

melyet az ELTE történelem szakán védett meg, elnyerte a Muravidéki Kutatói Díjat a 2022-ben 

készült legjobb mesterdolgozatért társadalomismereti és humán szakon. A Muravidéki 

Közművelődési Alapítvány (PIF) és a Muravidéki Akadémiai-Kutatói Unió (PAZU) idén már 

21. alkalommal hirdette meg a Muravidéki Kutatói Díj pályázatot a legjobb mesterképzési 

dolgozatért, applikációs jellegű dolgozatért és doktori disszertációért a muravidéki egyetemi 

hallgatók részére. A döntést a díjakról, melyek az elismerés mellett pénzjutalommal is járnak 

(a mesterdolgozat 600, az applikációs jellegű dolgozat 800, a doktori disszertáció 1.000 euró) 

a Muravidéki Tudományos Akadémia tagjai hozzák meg. Idén a mesterdolgozatok 

társadalomismereti és humán tudományok kategóriájában Soós Peter nyerte el a díjat „A 

Sokol, az Orel és a Levente mozgalom a Muravidéken” című diplomájával. A fiatal történész, 

aki most a lendvai magyar nemzetiségi tévéstúdió munkatársa, eddig alig kutatott helytörténeti 

témát dolgozott fel: a leventemozgalom az 1940-es évek elején jött létre a katonai előképzés 
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szervezeteként, míg a Sokol és az Orel mozgalmak már az első világháború után indultak, 

elsősorban a szláv nemzetek körében.  

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. május 31. – Kossuth Rádió 

 

Az ukrán parlament elhalasztaná az uniós országok nyelvén működő iskolák fokozatos ukrán 

nyelvre való átállítását. Az érvényben lévő törvény szerint szeptembertől - mások mellett - a 

magyar oktatási intézményekben is növelni kellene az ukránul oktatott tantárgyak számát.   

 

Díjkiosztóval zárult kedden, Palicson a délvidéki gazdaságfejlesztési beruházásokhoz 

kapcsolódó mentorprogram harmadik évada. A program a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai 

Államtitkárságának támogatásával, a Vajdasági Magyar Vállalkozók Egyesülete, a Prosperitati 

Alapítvány és a Design Terminal céggel együttműködve valósult meg az elmúlt fél évben. A 

kezdő vállalkozóknak tapasztaltabb cégvezetők adták át gyakorlati tudásukat. Most a legjobb 

mentorokat és mentoráltakat is díjazták.   

 

Évi 30 ezer tonna kapacitású szilárdhulladék-kezelő üzem épül mintegy 8 millió eurós 

költségvetésből, európai uniós forrásból és a magyar kormány támogatásával a Beregszász 

melletti Makkosjánosiban. A cél az, hogy csökkentsék a Tiszának és mellékfolyóinak a 

szennyezettségét. A Tisza ugyanis rendszeresen nagy mennyiségű szemetet szállít magával 

Magyarországra. 

 

Magyar-szlovák egészségügyi együttműködésről is beszélt Takács Péter egészségügyi 

államtitkár az új onkológiai központ átadásán, Salgótarjánban. A határ menti városban 

leszögezte: a betegellátás nem állhat meg az országhatárnál, ezért üdvözölte, hogy a 

salgótarjáni ünnepségen a zentai és a losonci kórházak képviselői is részt vettek, mert "teljes 

térségben kell gondolkodni, főleg, ha onkológiáról és sugárterápiáról beszélünk".  

 

Nagy István nyugalmazott fizikatanár és Czeglédi Ferenc plébános kezdeményezésére a pécskai 

római katolikus temetőben nyugvó néhai pedagógusok emléktábláját avatták fel 

pünkösdvasárnap, a kápolnában tartott reggeli szentmisét követően. A két gránitlapból álló 

emléktáblára csaknem 50 név került fel. Egykori óvónők, tanítók és tanárok nevei, akiknek már 

nincs meg a sírjuk az Arad megyei kisváros temetőjében. Az utókor ezeknél a tábláknál róhatja 

le tiszteletét, ezeknél emlékezhet az egykori tanítókra, tanárokra. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Egy csíkszeredai vállalkozó, Kurkó János György egy különleges skanzent felépítését tervezi 

Csíksomlyón, a Szent Péter és Pál templom szomszédságában. Elképzelését kiállításon mutatta 

be a minap.  

 

Székelyudvarhelyen nem a romániai múzeumok gyakorlatát követik, hanem az 

anyaországiakét. Ezért május helyett június végén tartják a múzeumok éjszakáját, ami így 

egybe esik a hatnapos városünnep programsorozatával, amelybe a város minden kulturális 

intézménye bekapcsolódik. Mivel idén a játék éve zajlik Székelyudvarhelyen, ezért többnyire ez 

a tematika köszön vissza az eseményeken is: a zenekarok minden korosztálynak játszanak, a 

Tomcsa Sándor Színház művészei Petőfit életéből játszanak el részleteket, a városi könyvtár 

társasjátékokat visz ki a szabadtéri helyszínekre - mondták el a kulturális intézmények vezetői 

a sajtótájékoztatójukon. 


